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مشکلات فنی 
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آمار دانشجویان سیگاری 

تجدیدنظر کند

خارج شدند

امام جمعه مشــهد گفت :اخیرا چند حادثه داشــتیم که طبیعی نبوده و 
خطایی انســانی باعث این فاجعه ها شده است. اولین حادثه، ریزش متروپل 
آبادان است و دومین آن حادثه قطاری است که از مشهد بازمی گشت. به وجود 
آمدن این حوادث نتیجه ندانم کاری و خطای انسانی است. گفته می شود راننده 
بیل مکانیکی مست بوده و بیل را وسط ریل قطار گذاشته که متاسفانه باعث از 
بین رفتن ۲۰ نفر و مصدوم شدن ۸۰ نفر شده است. دلیل به وجود آمدن این 

حادثه ها بی بندو باری است. 

سردار غلامرضا سلیمانی رئیس ســازمان بسیج مستضعفین بیان کرد: 
دولت مردمی، ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ توســط ملت ایران انتخاب و فعالیت خود را 
آغاز کرد و در تلاش است مشکلات ملت ایران را برطرف کرده، به نیاز های 
جوانان پاسخ داده، شرایط اقتصادی و تولید را بهبود بخشیده و ارزش پول ملی 
را افزایش دهد، اما دشمن تلاش می کند جامعه را ملتهب ساخته تا برنامه های 

دولت اجرایی نشود.

محمــود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهــور در دولت دوازدهم گفت 
:طرح اقتصادی جدید دولت سیزدهم و یارانه ۴۰۰ هزار تومانی تا یک حدی 
به وضعیت معیشــتی مردم کمک می کند، اما گرانی ها امروز تا حدی افزیش 
پیدا کرده است که این ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومان جواب نمی دهد. آنقدر سفره 
مردم کوچک شده که باید راه حل دیگری پیدا کنند. مهم این است که اجازه 
ندهند گرانی بیش از این پیش برود و هر چه زودتر ترمز دستی آن را بکشند. 
الان همه اجناس گران شــده اســت. چه آن چهار قلم، چه اجناس دیگر، چه 

خدمات، همه گران شده است. 

ایزدخواه عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: در صورتی که 
دولت قبول نکند خودرو در بورس کالا عرضه شود، با طرح این موضوع در 
صحن، آن را به شــکل قانون درخواهیــم آورد. وی افزود: از ابتدا تصمیم ما 
در مجلس عرضه کامل خودرو در بورس کالا بود چرا که تاکنون ســاز و کار 
شــورای رقابت، قیمت گذاری دســتوری و قرعه کشی در این حوزه با نتیجه 
مثبتی همراه نبوده و به کارگیری این اقدامات بیشتر منجر به ایجاد التهاب در 

بازار شده است.

عبدالناصر همتی، رییس پیشین بانک مرکزی ضمن انتشار تصاویری از 
اموال مسروقه از صندوق امانات بانک ملی نوشت: اگر می خواهید اثر تحریم 
را کم کنید، مردم را به سرمایه گذاری علاقمند کنید. وی در این باره نوشت: 
تصویری از اموال مســروقه صرفاً بخشی از صندوق امانات یک شعبه بانک 
ملی که عمدتاً دلار و یورو و سکه می باشد. میلیارد ها دلار از این دارایی های 
راکــد می توانــد به چرخه اقتصاد وارد شــود.  وی افزود: اگر می خواهیم اثر 
تحریــم را کم کنیم )درکنار تلاش برای رفع تحریم(، صاحبان پس انداز باید 
به سرمایه گذاری در کشور علاقمند شوند. لازمه آن ایجاد ثبات و پیش بینی 

پذیر کردن اقتصاد است.

اداره حقوقــی قوه قضاییه اعلام کرد : با توجه به اصل قانونی بودن جرم 
و مجازات که در اصل ســی و ششم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و 
ماده ۲ قانون مجازات اسلامی مصوب ۱۳۹۲ آمده است، مادام که برای رفتاری 
طبق قانون مجازاتی تعیین نشده باشد، نمی توان آن رفتار را جرم تلقی کرد و 
از آنجا که برای دوچرخه ســواری یا موتورسواری بانوان مجازاتی پیش بینی 
نشــده است، لذا صرف دوچرخه سواری یا موتورسواری بانوان فاقد وصف 

کیفری است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: هیچ برنامه ای 
برای انتشار جداول خاموشی در تهران وجود ندارد و در حال حاضر وضعیت 
تولید و تامین برق در پایتخت مناسب است، علت خاموشی های پراکنده اخیر 

نیز ارتباطی با کمبود برق ندارد بلکه از مشکلات فنی ناشی است. 

طباطبایــی نژاد امام جمعه اصفهان گفــت : از نظر اقتصادی، روزبه روز 
وضعمان بهتر می شود. بی احترامی به انسان هاست که گمان کنیم همه کار ها 
را حکومت باید انجام دهد، البته دولت باید به اشتباهات رسیدگی کند و اگر 
کسی مجرم بوده است با او برخورد شود. باید بدانیم این اشتباه، کار فرد است 
که با بیل )مکانیکی( آمده و به حادثه برای قطار منجر شــده اســت، آیا رییس 
جمهور باید این مشــکل را برطرف کند. برخی دنبال این می گردند که فقط 

نقاط ضعف را ببینند، این افراد به مانند مگس هستند.

نعیمی پور در پاســخ به این سوال، که با توجه به اینکه اصلاح طلبان بعد 
از انتخابات حالتی ســاکن پیداکرده اند، چه برنامه ای می تواند باعث شود که 
آن ها حالت گذشــته خود را احیا کنند، گفت: اصلاح طلبان تلاش کردند که 
منادی جمهوریت نظام باشند، اما بعد از وقایع ۹۸ دچار سرخوردگی شدند و 

احساس می کنند با یکسری محدودیت های جدی مواجه شده اند. 

مدیرکل دفتر مشاوره و سلامت سازمان امور دانشجویان از افزایش دو 
برابری آمار دانشجویان سیگاری پس از شیوع کرونا خبر داد و گفت: اگر چه 
دانشجویان پسر بیشتر از دختران سیگاری هستند، اما میزان گرایش به استعمال 

سیگار در بین دختران دانشجو نیز رو به افزایش است.

عباس ســلیمی نمین فعال سیاســی اصولگرا در پاسخ به این سوال که 
عملکرد کابینه دولت سیزدهم را چه طور ارزیابی می کنید، گفت: هنوز زمان 
لازم برای قضاوت در مورد کابینه آقای رئیسی سپری نشده است. ولی برخی 
از وزرا موفق و برخی وزرا جوان و ناموفق بودند. ترجیح می دهم آقای رئیسی 
درباره آن وزرای جوان و ناموفق تجدید نظر کند که خیلی هم اهل تبادل نظر 
و گرفتن مشورت نیستند. وی در پاسخ به این سوال که باید کدام یک از وزرا 
تغییر کنند، گفت: نظرات مختلفی وجود دارد. نمی خواهم به طور مشخص نام 
ببرم، اما وزرای جوان و بی تجربه ای هستند که امیدوار بودیم سریع بر حوزه 

کاری خود مسلط شوند، که نتوانستند مسلط شوند. 

امام جمعه شهرســتان مرزی بندر آستارا با اشاره به مخالفت مقام معظم 
رهبری با بی حرمتی در مراسم سالگرد رحلت امام خمینی )ره( گفت: این ها 
همان کسانی هستند که به سبب تندوری و پیشی گرفتن از ولایت، بر اساس 
متون دینی از مسیر حق خارج شده و به سرنوشت مارقین دچار خواهند شد.

اخبار ویژه ... رئیسی در نشست خبری با رئیس جمهور ونزوئلا:

روابط ایران و ونزوئلا راهبردی است
سرویس سیاسی- حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیســی رئیس جمهور کشورمان در نشست خبری 
مشترک با رئیس جمهور ونزوئلا، اظهار داشت: لازم 
است خوش آمد عرض کنم خدمت رئیس جمهور 
محترم ونزوئلا و همکاران محترم ایشــان. بســیار 
خوشحال هستم امروز میزبان ایشان و همراهانشان 
هســتیم. وی افزود: سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی ایران همواره ارتباط با کشورهای دوست 
و همســایه بوده و با کشــور ونزوئلا همیشه در این 
زمینه همکاری خوبی داشــته ایم. رئیسی با اشاره به 
تحریم ها کشــورمان گفت: تحریم ها و تهدیدها در 
این ۴۱ سال همواره فراوان بوده است اما ملت ایران 
تلاش کرده تا از این تهدیدها به عنوان فرصت جهت 

تحقق خواسته های خود اقدام کند.
رئیس جمهور بیان کرد: وقتی سخنگوی کاخ 
سفید اعلام می کنند سیاســت های آنها مفتضحانه 
شکســت خورده اســت نقطه قــوت و پیروزی 
جمهوری اسلامی ایران اســت. ونزوئلا سال های 
ســختی را ســپری کرده اما اراده مردم این کشور و 
شــخص رئیس جمهور ونزوئلا این بوده که باید در 

مقابل تحریم ها مقاومت کرد.
رئیسی اضافه کرد: گزارش ما از این کشور این 
اســت که ونزوئلا ابر تحریم ها را پشت سر گذاشته 
اســت. این نشانه بسیار خوبی است که به همه ثابت 
می کند مقاومت و ایستادگی جواب می دهد و دشمن 

را به عقب نشینی وادار می کند.
وی خاطرنشان کرد: روابط ما و ونزوئلا روابط 
راهبردی است و در حوزه های مختلف جریان دارد. 
امضای سند همکاری بیســت ساله میان دو کشور 
جلوه ای از اراده مسئولین عالی دو کشور برای توسعه 

روابط متقابل است.
رئیس جمهــور تصریح کــرد: در این دولت 
همکاری هــا در حوزه انرژی، نیروگاه های حرارتی 
و تامین پالایشــگاه ها در کشور ونزوئلا و صادرات 
خدمات فنی و مهندسی و روابط در حوزه اقتصادی، 
دفاعی و نظامی و کشاورزی صورت گرفته و نشان 
می دهد زمینه هــا و ظرفیت های زیادی در ونزوئلا 
و ایران وجــود دارد که می تواند زمینه همکاری دو 

کشور باشد.
رئیســی تاکید کرد: در حــوزه علم و فناوری 

گام های خوبی در جمهوری اســلامی برداشته شده 
است و می توانیم تجربیات خود را در اختیار ونزوئلا 
قرار دهیم و شرکت های دانش بنیان و پارک های علم 
و فناوری می تواننــد روابط خوبی را در حوزه های 

مختلف برای ما فراهم کنند.
وی ادامــه داد: آغــاز پرواز تهــران کاراکاس 
زمینــه خوبی برای همــکاری دو کشــور فراهم 
کنــد که می تواند روابط تجاری میان دو کشــور و 
روابط دو ملت را تقویت کند. امیدوار هســتیم سفر 
رئیس جمهور ونزوئلا نقطه عطفی برای بهبود روابط 

میان دو کشور باشد.
جوانــان ایرانــی و ونزوئلایی بدانند 

دنیای فردا، دنیایی حاکی از عدل است
رئیس جمهور ونزوئلا نیز در نشســت خبری 
خود بــا رئیس جمهور کشــورمان، گفت: دومین 
اولویت ما تولید و توســعه محصولات کشاورزی 
برای صادرات به ایران و ســایر نقاط جهان اســت. 
شــاهد خواهیم بــود جهان جدید چگونه شــکل 
خواهد گرفت و چگونه با مشکلات مقابله خواهیم 
کــرد. جوانان ایرانی و ونزوئلایی بدانند دنیای فردا، 

دنیایی حاکی از عدل اســت که در مقابل امپریالیسم 
ایستادگی می کند.

به گفته وی تهران و کاراکاس در همه حوزه ها 
مخصوصا دفاعی روابط بســیار نزدیکی دارند.البته 
در همــه حوزه ها از جمله حوزه های دفاعی، نفت و 

پتروشیمی با ایران روابط نزدیکی وجود دارد.
آقای رئیس نیز در این نشست گفت : اولویت 
سیاســت خارجی ما همواره ارتباط با کشــورهای 
مســتقل بوده و ونزوئلا نشان داد در برابر تهدیدات 
امپریالیسم مقاومت داشته است.تحریم ها و تهدیدها 
علیه ملت ایران فراوان بوده اما ملت ما تصمیم گرفته 

تحریم ها را فرصتی برای پیشرفت تلقی کند.
به گفته وی وقتی ســخنگوی کاخ سفید اعلام 
می کند فشــارهای حداکثری شکست خورده این 
نقطه پیروزی ملت ماست.ونزوئلا سال های سختی 
ســپری کرده اما اراده ملت و شخص رئیس جمهور 

ونزوئلا این بوده باید مقاومت کرد.
گزارش های ما نشان می دهد ونزوئلا ابر تورم 
ها را پشــت سر گذاشته و رشــد اقتصادی را آغاز 

کرده است.

رئیس جمهور گفت: روابط ایران و ونزوئلا راهبردی است و در حوزه های مختلف جریان دارد.

وقتــی ســخنگوی کاخ ســفید اعــلام می کننــد سیاســت های آنهــا مفتضحانــه 
شکســت خورده اســت نقطــه قــوت و پیــروزی جمهوری اســلامی ایران اســت. 
ونزوئلا ســال های ســختی را ســپری کــرده اما اراده مردم این کشــور و شــخص 
رئیــس جمهــور ونزوئلا ایــن بوده کــه بایــد در مقابــل تحریم ها مقاومــت کرد.

ایمانی  فعال سیاسی؛ 

دولت در اجرای طرح اقتصادی اش مردم را قانع نکرد

یکشنبه 22 خرداد 12،1٤01 ذی القعده 1٤٤3 ،12 ژوئن 2022، شماره 3975، صفحه

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون 
کشــاورزی مجلس، گفت: همین حالا در 
بحــث نهاده های دامــی و افزایش قیمت 
تمام شــده محصولات کشاورزی خیلی 
مشــکل داریم و در آینده نزدیک احتمالا 
به خاطر همین مشــکلات به ویژه کاهش 
قــدرت خرید مــردم و کاهــش یا عدم 
فروش محصولات، تولیدات روی دست 
کشــاورزان، دامــداران و مرغداران بماند 
و این هــا نتوانند هزینه های تولید را تامین 
کــرده و در نهایت تولید را تعطیل کنند. جلال محمودزاده نماینده مردم مهاباد در 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی در خصوص بحث استیضاح وزیر جهاد 
کشاورزی، گفت: ما منتظر بودیم که موضوع حذف ارز ترجیحی اجرایی شود و 
نمایندگان مجلس و مردم تبعات آن را مشــاهده کنند. اما موضوع استیضاح وزیر 

جهاد کشاورزی همچنان پابرجا و مطرح است.
عضو کمیسیون کشاورزی همچنین در رابطه با انتقادات در خصوص نحوه 
عملکــرد وزارتخانه در حوزه تامین نهاده های دامی، عنوان کرد: ما همین حالا در 
بحث نهاده های دامی و همچنین افزایش قیمت تمام شده محصولات کشاورزی 
خیلی مشــکل داریم و در آینده نزدیک احتمالا به خاطر همین مشکلات به ویژه 
کاهــش قدرت خرید مردم و کاهش یــا عدم فروش محصولات، تولیدات روی 
دســت کشاورزان، دامداران و مرغداران بماند و این ها نتوانند هزینه های تولید را 

تامین کرده و در نهایت تولید را تعطیل کنند.
وی افــزود: همین حــالا احتمال دارد ما بعد از خردادماه با کاهش شــدید 
جوجه ریزی در مرغداری ها مواجه شویم، چون از آن سو نهاده ها چندین برابر شده 
است، مثلا قیمت جو و ذرت با ارز نیمایی اکنون کیلویی ۱۲ هزار تومان و قیمت 

کنجاله نزدیک به ۱۶۰۰۰ تومان است که مرغداران نمی توانند این را تامین کنند.
محمودزاده ادامه داد: موضوع دیگر این است که منابع بانکی به میزان و روش 
مناســب در اختیار آن ها قرار نمی گیرد و قدرت خرید ندارند. در  کنار این مســاله 
به علت گرانی مردم هم توان خرید خود را از دســت می دهند و نمی توانند مرغ 
و گوشــت خریداری کنند که موجب می شــود محصول تولید شده روی دست 

تولیدکننده بماند. 
وی اضافه کرد: خب در چنین شرایطی تولیدکننده چه کار می کند؟ راحت ترین 
راهی که به نظرش می رسد این است که تولید را تعطیل کند و خودش را زیر بار 
قرض و بدهی نبرد. مثلا مرغدار جوجه ریزی را تطعیل می کند، گاودار گاو شیری 
را به کشتارگاه بدهد و آن کس که دام گوشتی دارد هم صادر کند. در نهایت هم دام 
مولد، هم دام گوشتی و هم جوجه ریزی کم کم به تعطیلی کشیده می شود و در پایان 

ما با کمبود شدید کالاهای اساسی در این بخش رو به رو می شویم.
نماینده مردم مهاباد همچنین با اشاره به جنگ اوکراین و روسیه و اثرات آن در 
بازارهای جهانی، عنوان کرد: یکی از عمده ترین چالش ها و عواقب جنگ روسیه 
و اوکراین برای جهان در بحث محصولات کشاورزی رقم خورده است و تحت 
تاثیر این جنگ ما نمی توانیم محصولات کشاورزی و نهاد ه های دامی را به آسانی و 

با قیمت مناسب تهیه کنیم که این یک چالش دیگر است.
محمودزاده در رابطه با موضوع استیضاح بیان کرد: بحث استیضاح وزیر جهاد 
کشاورزی به علت عدم مدیریت صحیح در این موضوعاتی که اشاره شد، ادامه دارد. 
از نظر تعداد امضا هم استیضاح تعداد مورد نیاز را کسب کرده است اما همچنان روی 
سامانه نمایندگان در دسترس است و منتظریم تا زمانی که تعداد امضاها به عدد قابل 

قبولی برسد آن را به هیأت رئیسه مجلس تقدیم کنیم.

ســرویس سیاسی- نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، 
گفت: مادامی که نظارت عالی بر شرکت های هواپیمایی نباشد، شرکت ها بدون 
توجه به ظرفیت ناوگان خود به بلیت فروشی ادامه داده و شاهد تکرار تاخیرهای 

چند ساعته در پروازها خواهیم بود.
اسماعیل حسین زهی، با اشاره به ضرورت ورود سازمان هواپیمایی به تاخیر 
چندین ساعته پروازها و نقص فنی هواپیماها، بیان کرد: متاسفانه نظارت عالیه ای که 
باید از سوی وزارت راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشوری بر روی ایرلاین 
ها اعمال شــود، وجود ندارد. در زمان تغییر وضعیت پروانه ایرلاین ها متاســفانه 

توجهی به تخلفات صورت گرفته و نارضایتی مردم نمی شود.
وی در ادامه اظهار کرد: لازم است نظارت عالیه ای بر روی ایرلاین ها صورت 
گیرد و با شرکت هایی که بلیت فروخته و پروازهای آنها با تاخیرهای چندساعته 
انجام می شود یا حتی پروازهای خود را کنسل می کنند، برخورد شود. این نابسامانی 

در برنامه ریزی ها زمینه سردرگمی و نارضایتی مردم را فراهم می کند.
نماینده مردم خاش در مجلس شــورای اسلامی، تصریح کرد: باید هر ماه بر 
فروش بلیت هواپیما نظارت شود و با آن شرکت هایی که پروازهای آنها تاخیرهای 
متعدد داشته است برخورد شود. این شرکت ها باید جریمه شوند تا با برنامه ریزی 

دقیق جلوی تکرار تاخیرهای متعدد گرفته شود.
حسین زهی با بیان اینکه شرکت های هواپیمایی باید متناسب با ظرفیت ناوگان 
هوایی خود برنامه ریزی کرده و نســبت به بلیت فروشی اقدام کنند، تاکید کرد: تا 
زمانی که نظارتی در این حوزه نباشــد، ایرلاین ها هرگونه که دوست دارند برنامه 
ریزی می کنند و شاهد تکرار این تاخیرها هستیم. باید نظارت عالی در این حوزه 

اعمال شود تا تاخیرها به حداقل کاهش یابد.

سرویس سیاسی- یوسفی نماینده اهواز در مجلس گفت: هزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان برای تثبیت کانون های گرد و غبار به خوزســتان اختصاص یافت اما هنوز 
اتفاقی نیفتاده اســت.این مبلغ، بخشی از ۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومانی است که از 

صندوق توسعه ملی در ۳ سال گذشته برداشت شده است.
خوزســتان در ســال های گذشته، از استان های دچار آلودگی ایران به علت 
افزایش توده های گرد و غبار بوده؛ به گفته معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه 
علوم پزشــکی جندی شــاپور اهواز، شاخص آلودگی هوای خوزستان در بیشتر 
روزهای ســال در محدوده غیرمجاز است.ذاکرکیش گفت: بر اساس مطالعات و 
پژوهش های محققان این دانشــگاه، آلودگی هوای خوزستان مشکلات بهداشتی 

مانند بیماری های ریوی، قلبی، عروقی و مرگ ومیر را برای مردم برداشته است.
معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم پزشــکی گفت به محیط زیست 
اســتان خوزستان توجه نشده است. تخریب پوشش گیاهی و بیابان زایی، نابودی 
تالاب های بزرگ و خشکســالی از علت های آلودگی هوای اســتان خوزستان با 
ریزگردها اعلام می شــود. به گفته آقای ذاکرکیش در خوزســتان، »برخی صنایع 
بزرگ به تعهدات زیست محیطیشان عمل نمی کنند.«با این حال، سدسازی ترکیه 
در بالادست رودخانه هایی مانند دجله و فرات هم از عوامل خشکی مناطق پایین 
دست این رودخانه ها اعلام می شود که علاوه بر خوزستان، گردوغبار ناشی از بستر 
خشک رودخانه ها و این مناطق، استان های دیگر ایران را هم درگیر کرده است.۱۱ 
خرداد ماه امسال هیئت وزیران ۷۰ میلیارد تومان اعتبار برای حادثه متروپل و مقابله 

با آلودگی هوا ناشی از ریزگردهای خوزستان اختصاص داده است.
نماینده اهواز در مجلس هشدار داد اگر هزینه کرد این مبلغ مشخص نشود، 

از ابزارهای نظارتی برای شفاف کردن آن استفاده می کند.

محمودزاده عضو کمیسیون کشاورزی مجلس مطرح کرد؛

استیضاح وزیر کشاورزی به علت عدم 
مدیریت مناسب بازار کالاهای اساسی

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس:

شرکت های هواپیمایی با بیشترین 
تاخیرهای پروازی، باید جریمه شوند

کانون های گرد و غبار خوزستان؛ 

هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان برای هیچ!

سرویس سیاسی-ناصر ایمانی گفت: دولت 
باید توجه داشــته باشند که آســتانه تحمل مردم 
کجاست و اگر سکوت می کنند دلیل بر رضایتشان 
از امور نیســت. وضعیت اقتصــادی این روزهای 
مردم ســخت می گذرد؛ دولت سعی با حذف ارز 
ترجیحی کوشید تا جلوی فســادها و رانت ها را 
بگیرد اما به باور برخی کارشناســان در این مسیر 
که با عنوان جراحی بزرگ اقتصادی یاد می شود، در 
شیوه اجرا می توانست بهتر عمل کند. برای بررسی 
این موضوع گفت و گویی با ناصر ایمانی، فعال و 
تحلیلگر سیاســی، انجام شده که مشروح آن را در 

ادامه می خوانید.
وضعیت اقتصادی مردم در شــرایط 
مساعدی نیست و دولت می گوید تحمل این 
شرایط برای حراجی بزرگ اقتصادی لازم 
است. نظر شما چیست؟ آیا مسیر اقتصادی 

دولت درست بود؟
واقعیت این اســت که دولــت چاره ای جز 
جراحی عمیق اقتصادی نداشت و چه آقای رئیسی 
و چه هر فرد دیگری در مقام ریاســت جمهوری 
قــرار می گرفت، ناگزیر به انجام اصلاحات عمیق 
اقتصــادی بود. این جراحی بــزرگ در چندزمینه 
بایــد صورت بگیرد که یکی از آنها تعیین تکلیف 
یارانه های پنهان اســت اما باید توجه داشــت که 
علاوه بر این که بسیار موردتوجه رسانه ها و مردم 
قرار گرفته، بایــد تکلیف بودجه های نامعلوم هم 
روشن شــود؛ به این معنی که مشخص نیست بر 
سر دوســوم بودجه کشور چه اتفاقی رخ می دهد 
و کجا هزینه می شود. از سوی دیگر ضرورت دارد 
که دولت هزینه ها را کاهش دهد که نخســتین قدم 
آن کوچک کردن دولت اســت. همه اینها هم میسر 

نمی شود مگر با شفاف سازی. 
دولــت باید بــر بودجه کشــور، هزینه ها و 
درآمدها نورافکن بیندازد تا مردم بدانند اقتصاد در 
چه مســیری حرکت می کند. دولت های قبلی هم 
درباره آن میزان بودجه ای که به خودشــان مربوط 
بود، توضیحی نمی دانند و این غلط بود و هســت. 
اکنون در حوزه یارانه های پنهان، چندیارانه داریم؛ 
یکی یارانه ای اســت که به صورت غیرمستقیم به 
مردم داده می شــود که بیشتر مردم با این بخش از 
یارانه ها آشنا هستند اما یک یارانه پنهان مهم دیگر 
هم هست و آن یارانه ای است که به حامل های انرژی 
داده می شود؛ مانند آب، برق، بنزین و... که این یارانه  
به مراتب اهمیت بیشــتری نسبت به یارانه ای دارد 
که دولت به ارز ترجیحی می داد. جالب اســت که 
دولت در گام نخســت به یارانه های انرژی دست 
نزد و به ســراغ یارانه ای رفت که به طور مستقیم به 
سفره مردم گره خورده بود. در حقیقت دولت در آن 
بخش از یارانه ها که مربوط به خودش بود، اقدامی 
نکرد و یک راست رفت سراغ آن یارانه هایی که به 
سفره مردم مرتبط بود و این کار را در شرایطی هم 
کرد که تورمی حدود ۴۰ تا 5۰ درصد داریم که این 

عدد در حوزه خوراکی ها بیش از اینهاست و واقعا 
دلیلش را نمی دانم.

نحــوه اجــرای حــذف ارز ترجیحی 
موافقان و مخالفانی دارد.

ببینیــد اصــل اقــدام دولت بر ســر حذف 
یارانه هــای پنهان اقدام شــجاعانه ای بود؛ اقدامی 
که در دولت های قبل شــجاعتش وجود نداشت 
اما نحوه اجرا محل بحث اســت. مردم و نخبگان 
می گویند چرا به این شکل اجرا شد؟ مردم باید قانع 
شــوند که آیا یارانه نقدی ای که پرداخت می شود 
با افزایش قیمت ها همخوان است یا خیر. واقعیت 
این است که مردم قانع نشده است که اگر می شدند 
دلیلی برای اعتراض وجود نداشــت. دولت باید 
توضیح دهد که آیا در بین صفر و صد عدد دیگری 
وجود نداشت؟ آیا نمی شد ارز ۴۲۰۰تومانی بشود 
ارز ۲۰هــزار تومانی تا دولت مقداری از یارانه ها را 
حذف و مقداری را پرداخت کند تا فشــار کمتری 
بر مردم وارد آید؟ مســئله دیگر آن اســت که چرا 
بدون اطلاع قبلی این کار صورت گرفت و چرا به 
صورت نقدی؟ دولت گفت دو ماه بعد کالابرگ در 
اختیار عموم قرار می گیرد اما آیا واقعا در این مدت 
این کار عظیم صورت می گیرد؟ از طرفی اگر دادن 
یارانه به مردم به صورت کالابرگ انجام نشــود، با 
مصوبه مجلس مغایرت دارد و من تصور می کنم که 
پرداخت یارانه ها به همین شکل نقدی باقی می ماند 
و خبری از کالابرگ نخواهد شد. برداشت من این 
است که دولت قدری عجولانه رفتار کرد و پیش از 
اقناع کامل افکار عمومی طرح حذف یارانه پنهان 
را اجرا کرد. علاوه بر اینها باید مشــخص شود که 
مجموع درآمدهای دولت که از حذف ارز ترجیحی 
به دست می آید چه قدر است و آیا همه آن را به مردم 
می دهد یا بخشــی از آن را برای کسری بودجه اش 
کنار می گذارد؟ این اعداد و ارقام باید شفاف گفته 

شود.
پس از گرانی های اخیر اعتراضاتی را 
شاهد بودیم. اعتراضات اقتصادی پیشتر 
هم سابقه داشته است؛ مشخصا زمانی که 

در آبان 98 بنزین افزایش قمیت سه برابری 
داشت. این دســت از اعتراضات را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
عکس العمل مردم واقعا پیش بینی ناپذیر است. 
مشخص نیســت چرا برای افزایش قیمت بنزین 
واکنشی شدیدتر از افزایش قیمت های اخیر رخ داد؟ 
چرایی این موضوع نیاز به بحث های جامعه شناسانه 
دارد اما در این بین نکته حایز اهمیت آن است که اگر 
اعتراضی نباشد، ممکن است مسئولان دچار نوعی 
اشــتباه یا غرور شوند؛ به این معنی که ما هم تمایل 
داریم اعتراضی نباشــد اما از آن سو مردم حق دارند 
که ناراحت باشــند و اگر اعتراضی نداشته باشند، 
بر مســئولان این امر مشتبه می شود که راه درستی 
می رونــد. اجمالا می گویم که دولت ســیزدهم و 
شخص آقای رئیسی بنای خدمت دارند و مردم هم 
این را متوجه شده اند اما در عین حال مردم می توانند 

نسبت به شیوه های اجرایی ناراحت باشند.
در نهایت وضعیت اجتماعی را باتوجه 
به فشارهای اقتصادی چه طور پیش بینی 

می کنید؟
اگر اعتراضات قرار باشــد مداوم و گسترده 
باشــد، وضعیت شکننده اقتصادی از این هم بدتر 
می شود. گرچه اعتراض حق مردم است اما استمرار 
اعتراضات، جامعه را ناامن می کند. مردم باید صدای 
اعتراض خود را به گوش مســئولان برسانند اما در 
عین حال بدانند اگر این اعتراضات صرفا خیابانی 
باشد، اوضاع سخت می شــود. دولت ها هم باید 
توجه داشته باشند که آستانه تحمل مردم کجاست 
و اگر ســکوت می کنند دلیل بر رضایتشان از امور 

نیست. 
صداوســیما هم نباید مردم را عصبانی کند. 
مثلا مردم زیر فشــار قرار دارند و متوجه شــده اند 
که دیگر دخل و خرششــان جور نیســت اما شب 
که به خانه برمی گردند می بینند که صداوســیما در 
گزارشــی می گوید چه طرح خوبی و کاش زودتر 
از اینها اجرایی می شد. این شیوه خبررسانی نوعی 
دهن کجای به مردم است و مردم را عصبانی می کند.


